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Fishes of the fresh waters of Nosy Be, Madagascar, 
with notes on their distribution and natural history

Paul V. Loiselle*

An inventory of the fi shes of the island of Nosy Be, Madagascar was conducted in 1994, 1995 and 2001. Pachypan-
chax omalonotus (Aplocheilidae) is the only freshwater fi sh found in the island’s streams, whose ichthyofauna is 
dominated by amphidromous representatives of the families Ambassidae and Eleotridae and intrusive marine 
species. Amphidromous fi shes also occur in three of the island’s ten crater lakes, but three endemic representa-
tives of the family Cichlidae, Paratilapia polleni, Paretroplus damii and Ptychochromis oligacanthus dominate Nosy 
Be’s lacustrine fi sh communities. Five of the amphidromous species collected on Nosy Be are also present on the 
Comoros. The absence of amphidromous and catadromous species reported from both the Comoros and the 
mainland of Madagascar is most parsimoniously explained by the seasonal character of Nosy Be’s streams. Al-
though the recent anthropogenic deforestation of most of the island has negatively impacted the hydrological 
regime of its streams, the island’s crater lakes still retain their limnological integrity and support signifi cant 
populations of endemic fi shes at risk on the mainland of Madgascar. Nosy Be offers an unparalleled opportu-
nity for in situ conservation of endemic Malagasy fi shes due to the absence of exotic predators, the feasibility of 
preventing their future introduction and unique socio-economic factors that favor addition of the Mont Passot 
crater lakes to Madagascar’s network of protected areas. 

Les poissons des eaux douces de Nosy Be, Madagascar, avec des observations sur leur répartition et leur his-
toire naturelle. Un inventaire des poissons de l’île de Nosy Be, Madagascar a été effectué en 1995, 1995 et 2001. 
Pachypanchax omalonotus (Aplocheilidae) est le seul poisson dulçaquicole qu’on trouve dans les rivières de l’île, 
dont l’ichtyofaune est dominée par des représentants amphidromes des familles des Ambassidae et Eleotridae 
et par des poissons marins opportunistes. On trouve également des espèces amphidromes dans trois des dix lacs 
de cratère de l’île, mais l’ichthyofaune lacustre de Nosy Be est dominée par trois représentants endémiques de 
la famille des Cichlidae, Paratilapia polleni, Paretroplus damii and Ptychochromis oligacanthus. Cinq espèces amphi-
dromes collectionnées sur Nosy Be habitent également les eaux douces des Comores. L’absence des espèces 
amphidromes et catadromes signalées à la fois de la grande terre malgache et des Comores s’explique le plus 
facilement par le régime saisonnière des rivières de Nosy Be. Bien que le déboisement récent de la plupart de l’île 
a eu des effets négatifs sur le régime hydrologique de ses cours d’eau, les lacs de cratère de Nosy Be retiennent 
toujours leur intégrité limnologique et supportent des populations importantes des poissons endémiques mena-
cés sur la grande terre de Madagascar. Nosy Be offre une occasion incomparable pour la conservation in situ des 
poissons endémiques malgaches à cause de l’absence des prédateurs exotiques, la possibilité de prévenir leur 
introduction à long terme et des circonstances socio-économiques qui favorisent l’inclusion des lacs de cratère de 
Mont Passot dans le réseau des aires protégées de Madagascar.
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